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فع�الان محصولات 
لبني، توليد كنندگان 
توانايي دارند تا 90 درصد نياز كش�ور را برطرف 
كنند، با اين حال واردات بي رويه شيرخش�ك 
ارزان قيم�ت دركن�ار بي توجه�ي ب�ه كاهش 
هزينه هاي صاحبان صنعت لبنيات سبب شده 
است تا در حال حاضر اين صنايع روزهاي خوبي 
را س�پري نكنند كه به عنوان مثال مي توان به 
وضعيت بحراني كارخانجات لبني اس�تان قم 
اشاره كرد.  بي توجهي به حل مشكلات فعالان 
اين عرص�ه به جايي رس�يده كه روز گذش�ته 
مسئول انجمن صنفي لبنيات قم در هشداري 
اعلام كرد: »شرايط سخت فعاليت صنايع لبني 
در استان سبب شده تا بيشتر آنها تعطيل شوند 
ي�ا در آس�تانه ورشكس�تگي ق�رار بگيرند.«

    
قم از جمله اس��تان هاي كشور به ش��مار مي رود 
كه نقش مهمي را در توليد گوش��ت و شير دارد، 
به طوري كه در حال حاضر نزديك به 200 هزار تن 
شير در اين منطقه توليد مي شود.  مسئول انجمن 
صنفي لبنيات ق��م در اين خصوص ب��ه »جوان« 
مي گويد: »بيش از 50 هزار رأس گاو ش��يري در 
استان وجود دارد كه روزانه نزديك به 200هزار تن 
شير توليد مي كنند.« منصور اردستاني مي افزايد: 
» اين موضوع سبب شده تا درحال حاضر بيش از 
3هزار نفر در 400 واحد گاوداري مش��غول به كار 
شوند.« وي ادامه مي دهد:»فراواني وكيفيت بالاي 
شير در استان قم موجب آن شده تا در حال حاضر 
دو مجتمع بزرگ كش��ور كه در زمينه توليد دام و 
شير كشور فعال هستند در اين استان ايجاد شوند.« 
به گفته اين كارش��ناس صنعت دامداري، اصلاح 

نژاد دام ها وكاهش بار ميكروبي ش��ير توليدي در 
كنار كيفيت بالاي دام و محصول توليدي از جمله 
عواملي است كه موجب شده تا اين استان در اين 
زمينه حرف هاي بسياري براي گفتن داشته باشد. 

   قمي ها شير دوست ندارند 
با وجود توليد بالا و پر كيفيت ش��ير در اس��تان قم، 
اما بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه مردم اين منطقه 
علاقه اي به مصرف شير ندارند.  معاون بهبود توليدات 
دامي س��ازمان جهاد كشاورزي اس��تان قم دراين 
خصوص مي گويد: »درحالي كه سرانه مصرف شير 
در كشورهاي توسعه يافته 250 كيلوگرم و حتي در 
برخي موارد تا 320 كيلوگرم در سال به ازاي هر نفر 
نيز مي رسد، اما اين ميزان در استان قم به ۶0 كيلوگرم 
هم نمي رسد.« حسين علي بيگي مي افزايد: »البته تا 
زماني كه براي شير دولت يارانه پرداخت مي كرد و 

قيمت اين محصول تا حد بسياري پايين بود مصرف 
سرانه آن دراستان از وضعيت مطلوبي برخوردار بود اما 
با حذف يارانه، مصرف نيز به شدت كاهش پيدا كرد.« 
وي ادامه مي دهد: »از آنجا كه طبق تحقيقات پزشكي 
كاهش يا مص��رف نكردن ش��ير و محصولات لبني 
مي تواند سبب بيماري هايي همچون پوكي استخوان، 
پيري زودرس و... شود لذا بايد براي جلوگيري از شيوع 
اين بيماري ها مصرف محصولات لبني را در سطح 

استان به حد استاندارد رسانيد.«
  هزينه بالاي توليد مشكل دامداري هاي قم 
با وجود تمام مزاياي كيفي و كمي ش��ير توليدي 
در اس��تان قم بالا بودن هزينه هاي توليد از جمله 
هزينه آب، برق و گاز س��بب ش��ده تا اي��ن روزها 
دست اندر  كاران اين صنعت مهم غذايي نتوانند بهره 
لازم را از زحمات خود ببرند.  مسئول انجمن صنفي 

لبنيات قم در اين خصوص مي گويد: »درحالي كه 
تا قبل از هدفمندي يارانه صنايع لبني مشكلات 
بسيار كمي داشتند، اما با اجراي اين طرح و حذف 
پرداخت يارانه ه��ا قيمت ها به ش��دت بالا رفت و 
عملاً توليد كننده تحت  فشار شديد اقتصادي قرار 
گرفت.«  اردستاني مي افزايد: »درحالي كه قرار بود 
يارانه توليد به صنايع پرداخت شود، اما بي توجهي 
به اين اصل مهم سبب شد تا بسياري از صنايع لبني 
دچار مشكل شوند.« وي ادامه مي دهد: »كاهش 
تقاضا ب��راي مصرف محصولات لبن��ي و افزايش 
هزينه ها در كنار بي توجهي دولت ها در برداشتن 
موانع برس��ر راه كارخانجات موجب ش��ده تا در 
حال حاضر اين صنايع با مشكلات زيادي مواجه 
شوند.«  يكي از مشكلاتي كه اين روزها دامدارها 
و صنايع شير در استان قم را تحت تأثير خود قرار 
داده اس��ت، بالارفتن هزينه توليد است به طوري 
كه بس��ياري از دامداران قمي ب��ه خاطر بالابودن 
هزينه هاي نگه��داري دام ها اقدام ب��ه فروش آنها 
مي كنند.  صاحبان يكي از صنايع شير در استان 
قم در اين خصوص مي گويد: »قيمت خريد شير از 
دامدار بالاست چراكه آنها نيز براي توليد شير بايد 
هزينه هاي بسياري را متقبل شوند كه تمام اينها 
روي قيمت شير تأثير مي گذارد.« علي شيخ زاده 
مي افزايد: »اين موضوع در كنار استفاده صنايع شير 
از شير خش��ك ارزان قيمت وارداتي سبب شده تا 
اكثر دامدارها اقدام به فروش دام هاي خود كنند.« 
به گفته وي اين موضوع سبب شده تا در حال حاضر 
به شدت از ميزان توليد ش��ير و گوشت در استان 
كاسته شود به طوري كه در حال حاضر توليد شير 
در استان قم از 430هزار تن شير به ماهانه 200 هزار 
تن برسد و با ادامه دار شدن اين روند زماني خواهد 

رسيد كه ديگر توليد شير وجود نداشته باشد.«

   خراسان جنوبي: مدير پايگاه ميراث جهاني بيابان لوت از بازديد 31 
گردشگر اروپايي از ابتداي سال جاري تاكنون از بيابان لوت و روستاي دهسلم 
خبر داد.  زهرا رضايي ملكوتي افزود: با عنايت به شرايط اقليمي منطقه و 
گرماي بيش از حد هوا در شش ماهه اول سال، حضور گسترده گردشگران 
داخلي و خارجي تا اين زمان مي تواند عامل مهمي در تبديل اين منطقه به 

يكي از قطب هاي گردشگري باشد. 
   كرمان: پست 400 كيلوولت برق در شهر 
بهرمان رفسنجان با حضور معاون وزير نيرو 
در امور برق و انرژي به بهره برداري رس��يد.   
مديرعامل ش��ركت برق منطقه اي اس��تان 
كرمان در اين مراسم اظهار داشت: از لحظه اي 
كه اين پست برق دار شده است بارهاي ترانس 
سيرجان، نيروگاه كرمان، زرند و كل منطقه 

نوق و حتي شهربابك كاهش يافته است.  علي اصغر نصرالهي افزود: اين 
پست علاوه بر برقراري ارتباط بين خطوط انتقال نيروگاه باغين و پست 
نخلستان يزد، افت ولتاژ منطقه را جبران و قسمتي از بار مصرف كننده هاي 

منطقه نوق را نيز تأمين مي كند. 
   سيستان و بلوچستان: مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب روستايي 
سيستان و بلوچستان گفت: براي اجراي طرح مجتمع آبرساني ۶9 روستاي 
بخش لاشار 155 ميليارد تومان و اجراي شبكه توزيع طرح مجتمع آبرساني 25 
روستاي پايين دست سد خيرآباد 25 ميليارد تومان اعتبار نياز دارد.   عبدالاحد 
ريگي افزود: به دليل بالا بودن ميزان اعتبارات مورد نياز، تأمين آن از اعتبارات 

استاني ممكن نبوده و بايد از طريق دفاتر موجود در تهران تأمين شود. 
   هرمزگان: با وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در راستاي اجراي طرح تحول 
سلامت، بيمارستان جيجيان قشم افتتاح شد.  براي خريد و نصب تجهيزات 
پزشكي در طبقه همكف اين درمانگاه و همچنين فضا سازي و توسعه فضاي 
سبز اين درمانگاه حدود 2۶ ميليارد ريال هزينه شده است و مردم 30 روستاي 

غرب جزيره قشم از خدمات درماني اين درمانگاه بهره مند مي شوند. 
   گيلان: فرمانده سپاه ناحيه شفت از افتتاح 10 واحد مسكن مددجويي 
همزمان با دهه كرامت در اين شهرستان خبرداد.  سرهنگ شهرام قاسمي با 
اشاره به تدوين و اجراي برنامه هاي فرهنگي از سوي سپاه ناحيه شفت براي اين 
دهه در سطح شهرستان، افزود: بايد از اين فرصت براي انتقال فرهنگ اصيل 
اهل بيت )ع( به نسل جوان جامعه بهره لازم برده شود.  وي برگزاري جشن هاي 
گسترده در سطح پايگاه مقاومت بسيج، اكران فيلم »ويلايي ها«، استقبال از 
خدام امام رضا)ع( در شهرستان،  افتتاح پايگاه شهداي مدافع حرم به ويژه شهيد 
»سجاد طاهرنيا«، افتتاح پايگاه علمي و اعزام بسيجيان شهرستان به مناطق 
عملياتي در قالب كاروان راهيان نور را از جمله برنامه هاي اين دهه اعلام كرد. 

   كردستان: مديرعامل شركت غله و خدمات بازرگاني استان كردستان 
گفت: از آغاز فصل خريد در اس��تان تاكنون بالغ ب��ر 2۶5 هزار و 93۷ تن 
گندم مازاد بر نياز از كشاورزان استان خريداري شده است.  جمال صالحي 
افزود: تاكنون در شهرستان سقز 59 هزار تن، بيجار 53 هزار تن، دهگلان 
34هزار تن، كامياران 34 هزار تن و ديواندره 13 هزار تن گندم مازاد برنياز از 

كشاورزان خريداري شده است.

وابستگي شديد جوامع بشري به منابع انرژي جهت 
رفع احتياجات صنعتي از يك سو و آلودگي هاي 
زيس��ت محيطي ناش��ي از احتراق سوخت هاي 
فسيلي موجب به وجود آمدن اختراعات و ابداعات 
گوناگون جهت دس��تيابي به منابع جديد انرژي 
شده است. از اين رو شناخت، مطالعه و به كارگيري 
روش ه��اي نوين جه��ت اس��تفاده از انرژي هاي 
تجديد پذير، به عنوان يك ضرورت درآمده است.  
با اينكه در تمام دنيا س��عي بر اين اس��ت تا به هر 
نحو ممكن از نور و انرژي خورشيدي بهره برداري 
شود، اما متأسفانه در ايران هنوز برنامه مشخصي 
براي استفاده از انرژي هاي پاك و به خصوص نور 
خورشيد وجود ندارد و دليل اين ادعا همين بس كه 
متقاضيان داخلي و خارجي سرمايه گذاري در اين 
بخش، آنقدر اسير رفت و آمد و بوروكراسي اداري 

مي شوند كه عطاي كار را به لقايش مي بخشند. 
   قوانين دست و پاگير براي سرمايه گذاري

»در حال حاضر 120 متقاضي س��رمايه گذاري 
براي بيش از 5300 م��گاوات انرژي تجديدپذير 
ابراز تماي��ل كرده اند كه متأس��فانه تنه��ا با 2۶ 
متقاضي براي 11۶0 مگاوات قرارداد منعقد شده 

و تنها 4 مگاوات اين طرح ها نصب شده است.«
اينها بخش��ي از حرف هاي مديرعامل ش��ركت 
برق منطقه اي خراس��ان اس��ت كه ظرفيت هاي 

توليد و پشتيباني ش��بكه برق را محدود دانسته 
و در خصوص علت آن مي گوي��د: »عوارض برق 
مصرفي تنها منب��ع مصوب ب��راي تأمين منابع 
اس��ت؛ انرژي ه��اي تجديدپذير بايد به س��مت 
سرمايه گذاران خرد سوق پيدا كند.« محمدحسن 
متول��ي زاده از ع��دم انگيزه كاف��ي و فرايندهاي 
طولاني اس��تعلام ب��ه عنوان ديگ��ر چالش هاي 
پيش روي انرژي هاي نو نام برده و ادامه مي دهد: 
»ساعات پيك مصرف برق دقيقاً منطبق با بهترين 
س��اعات توليد برق از انرژي خورشيدي است كه 
مي تواند براي تأمين انرژي راهگشا باشد.« وي با 
اشاره به تابش 300 روزه خورشيد در ايران به ويژه 
خراسان آن را يكي از منابع مستعد توليد انرژي 
عنوان كرده و تصريح مي كند: »تا سال 92 سالانه 
20 ميليارد دلار س��وخت مايع و مازوت به دليل 
فعال نبودن پ��ارس جنوبي مصرف مي ش��د كه 
سال گذشته تنها در خراسان 500 ميليارد تومان 

گازوئيل و مازوت مصرف شد.«
   گام هاي ضعيف در خوزستان

خوزستان از ديگر اس��تان هايي است كه به شدت 
به ان��رژي برق احتياج دارد. اس��تاني گ��رم كه در 
تابستان هايش به دليل اس��تفاده مداوم از وسايل 
خنك كننده مصرف ب��رق آنقدر بالا م��ي رود كه 
نيروگاه ها پاسخگوي تقاضاها نمي شوند.  با اين حال 

معاون برنامه ريزي و مهندسي شركت توزيع برق 
خوزستان مي گويد: »به دليل تابش نور خورشيد در 
طول روز منابع خوبي براي توليد انرژي خورشيدي 
در استان وجود دارد كه مي توان از اين منابع براي 
كاهش بار ش��بكه برق الكتريكي اس��تفاده كرد.« 
عبدالحسين لوافيان نژاد با بيان اينكه هزينه استفاده 
از انرژي خورشيدي خيلي كمتر از انرژي الكتريكي 
اس��ت و به همين دليل اگر مصرف اين نوع انرژي 
در استان فرهنگ سازي ش��ود قطعاً صرفه جويي 
بيشتري در هزينه هاي برق خواهيم داشت، ادامه 
مي دهد: »وزارت ني��رو براي كاهش اس��تفاده از 
انرژي هايي كه از سوخت هاي فسيلي توليد مي شود 
بر توليد انرژي هاي نو كه منابع دائمي هستند تأكيد 
دارد.« در استان خوزستان بين سال هاي 88 تا 90 
استفاده از انرژي هاي خورشيدي ابتدا در روستا هاي 
صعب العبور ايذه، لالي، دزفول، مسجدس��ليمان 
و تالاب شادگان انجام ش��د و تاكنون 180 خانوار 
روستايي با هزينه چهار ميليارد تومان براي تأمين 
برق خود از انرژي خورشيدي بهره مند شده اند.   اما 
با توجه ب��ه اينكه نصب پانل بر هر پش��ت بام خانه 
روس��تايي به ازاي هر كيلو وات 1۶ تا 1۷ ميليون 
تومان هزينه دارد، از سرعت كار كاسته شده است.  در 
همين رابطه معاون برنامه ريزي و مهندسي شركت 
توزيع برق خوزستان مي گويد: »امسال اعتبار 450 

كيلو وات توليد انرژي خورشيدي براي خانوارهاي 
شهري از سوي وزارت نيرو به خوزستان اختصاص 
يافته است. همچنين سال  گذشته اعتبار توليد 440 
كيلووات را دريافت كرديم و تاكنون تعداد زيادي از 
مدارس، مساجد و برخي از ادارات مشتركين اين 
شركت در سطح اس��تان جهت الگوسازي مصرف 
انرژي خورشيدي، از مصرف اين نوع انرژي بهره مند 
شده اند.« وي ادامه مي دهد: »هم اكنون پانل هاي 
خورشيدي با توليد 120 كيلووات برق در مساجد 
و 100 كيلووات برق در مدارس استان نصب شده 
است كه ميزان برق توليدي براي هر مسجد و هر 
مدرسه 5 كيلووات است و توانسته روشنايي آن را 
تأمين كند و مقداري از بار ش��بكه برق الكتريكي 
را كاهش دهد. هزينه نصب پان��ل در اين مراكز 4 
ميليارد و 840 ميليون توم��ان بود كه 3 ميليارد و 
۶30 ميليون تومان آن را دولت و ما بقي را شركت 
توزيع برق استان تأمين كرده است.«  به گفته اين 
مسئول اعتبار اختصاص يافته براي امسال، شامل 
مشتركان خانگي هم مي ش��ود و به همين منظور 
اين مشتركان مي توانند براي نصب پانل روي پشت 
بام منازل خود اقدام به ثبت نام كنند.  لوافيان نژاد 
تصريح مي كند: »با توجه به اعتبار اختصاص يافته 
براي نصب پانل هاي خورشيدي مي توانيم تا پايان 
امسال از 450 مش��ترك خانگي جهت نصب پانل 
خورشيدي ثبت نام كنيم كه 50 درصد هزينه آن 
بر عهده وزارت نيرو است كه در اين صورت هزينه 
نصب پانل خورشيدي براي هر مشترك بين 4 تا 5 

ميليون تومان خواهد بود.«
  منتظر سرمايه گذاريم

با گذري به اس��تان ها و مرور حرف هاي مسئولان 
مش��خص مي ش��ود كه آنها از مزي��ت انرژي هاي 
پاك و پتانسيل هاي استان خود مطلعند اما همه 
نشسته اند و منتظر ورود يك س��رمايه گذارند. به 
عنوان مثال همين چند روز پيش بود كه استاندار 
خراسان شمالي با اش��اره به اخذ مجوز راه اندازي 
نيروگاه هاي برق خورشيدي در اين استان به ميزان 
310 مگاوات، سرمايه گذاران داخلي و خارجي را به 
مش��اركت در اجرايي كردن اين طرح ها فراخواند.   
محمدرضا صالحي با اشاره به آغاز عمليات اجرايي 
بزرگ ترين نيروگاه خورشيدي كشور به ظرفيت 
30 مگاوات در جاجرم گفت: »به جز اين نيروگاه، 
مجوز ايجاد 10 نيروگاه 30 مگاواتي و يك نيروگاه 
10 مگاواتي برق خورشيدي را از سازمان انرژي هاي 
نو و وزارت ني��رو اخذ كرده ايم كه آم��اده حضور و 
مشاركت سرمايه گذاران داخلي يا خارجي است.« 
البته در استان همدان هم فرماندار شهرستان بهار 
با بيان اينكه اين اس��تان در زمين��ه ايجاد نيروگاه 
خورشيدي از ظرفيت هاي مناسبي برخوردار است، 
به ايجاد نيروگاه ۷ مگاواتي خورشيدي در شهرداري 
بهار اشاره كرده و گفت: »جذب سرمايه گذار بايد 
در اولويت برنامه هاي شهرداري قرار گيرد چراكه 
شهرداري براي اجراي پروژه هاي گوناگون نيازمند 
مشاركت است.« محسن مرادي پناه با بيان اينكه 
تمام امور زير بنايي در اين شهر فراهم است و بايد 
مسئولان استان و سرمايه گذاران به شهر بهار توجه 
ويژه اي داشته باشند، ادامه داد: »احداث نيروگاه نياز 
به 10 هكتار زمين دارد كه بايد شهرداري و شوراي 
اسلامي در اين زمينه با كمك خيرين زمين را در 

اختيار سرمايه گذار قرار دهند.«
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استفاده از نور خورشيد چاره كمبود برق استان هاي ايران
 در حالي كه اكثر استان هاي ايران در طول سال از 300 روز تابش نور خورشيد بهره مندند اما قوانين دست و پا گير

راه ورود سرمايه گذاران براي استفاده از انرژي خورشيدي را سخت كرده است

واردات شيرخشك، شير دام هاي قم را خشك كرد
توليد ماهانه شير استان قم از ۴30هزار تن به 200هزار تن كاهش يافت

توليت آستان قدس رضوي مطرح كرد
بيمارستان رضوي فرصتي براي استفاده 

محرومان از امكانات پيشرفته پزشكي
بيمارس�تان رض�وي فرصتي ب�راي محرومان و نيازمندان اس�ت 
ت�ا بتوانن�د از امكان�ات پيش�رفته پزش�كي بهره من�د ش�وند. 
حجت الاسلام و المس��لمين سيد ابراهيم رئيس��ي، توليت آستان قدس 
رضوي در مراس��م آغاز به كار همايش درمان مداخله اي انس��داد مزمن 
عروق كرونري)CTO( كه در بيمارس��تان رضوي برگزار ش��د، با عنوان 
كردن مطلب فوق و با بيان اينكه آمار رو به رش��د امراض قلبي- عروقي و 
سرطان ها نگران كننده است، عنوان كرد: آستان قدس رضوي از برگزاري 
چنين نشست هاي علمي كه به افزايش س��لامت در جهان منجر شود، 
استقبال مي كند و انتظار دارد راهكارهاي عملي در رابطه با پيشگيري از 
امراض در اين قبيل نشست ها ارائه شود.  عضو شوراي عالي حوزه علميه 
خراسان بيان كرد: اعضاي هيئت علمي با توان بالاي دانشي در بيمارستان 
رضوي در حال فعاليت در رشته هاي مختلف هستند كه اين ميزان از توان 
در مراكز درماني تخصصي كمتري در كشور وجود دارد.  وي خاطرنشان 
كرد: تلاش بر اين بوده كه تجهيزات موجود در بيمارستان رضوي به اندازه 
تمام بيمارستان هاي مجهز دنيا باشد و به همين علت بيشتر درآمدهاي 
اين بيمارستان صرف خريد تجهيزات و به روز كردن خدمات آن مي شود.  
وي برگزاري اين نشست علمي در مشهد مقدس و در جوار بارگاه حضرت 
ثامن الحجج امام علي بن موسي الرضا)ع( را فرصتي مغتنم براي آشنايي 
هرچه بيشتر پزشكان و متخصصان داخلي و خارجي با طب الرضا)ع( معرفي 
و عنوان كرد: آستان قدس رضوي به دليل انتصاب به عالم آل محمد مي تواند 
به عنوان مرجعيت علمي در منطقه مطرح شود؛ تبديل شدن مشهد به قطب 
س��لامت منطقه به هيچ عنوان موضوعي دور از ذهن نبوده و قابل تحقق 
است.  عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري افزود: مشهد علاوه بر 
برخورداري از دانشمندان و متخصصان برجسته از مراكز و ظرفيت هاي 

درماني بسيار خوبي از قبيل بيمارستان رضوي برخوردار است. 
   بنياد سلامت، تحقق مرجعيت علمي مشهد

حجت الاسلام و المسلمين رئيس��ي در ادامه از افتتاح بنياد سلامت در 
آس��تان قدس رضوي خبر داد و بيان كرد: بنياد س��لامت با اس��تفاده از 
همه ظرفيت هاي دانشگاهي و بيمارستاني مشهد و بهره مندي از نظرات 
فرهيختگان و مراكز درماني و تحقيقات، در جهت تحقق بخش��يدن به 
مرجعيت علمي مشهد تلاش خواهد كرد.  وي با تأكيد بر اينكه ظرفيت هاي 
حوزه سلامت بايد در مشهد ارتقا يابد، تصريح كرد: يكي از اقتضائات براي 
مرجعيت علمي و تحقق قطب سلامت در مشهد مقدس، تجهيز و فراهم 
آمدن زيرساخت هاي علمي، ساختماني و تجهيزاتي در اين شهر است.  وي 
با بيان اينكه ظرفيت پذيرش بيمار در بيمارستان رضوي نسبت به سال 
گذشته افزايش يافته است، ابراز كرد: بيمارستان رضوي مجهز به آخرين 
دستاوردهاي علمي روز دنياست و مردم منطقه مي توانند بهترين خدمات 
پزشكي را بر اساس استانداردهاي روز دنيا و حتي در مواردي برتر از اين 
استانداردها دريافت كنند.  عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري 
افزود: توريست س��لامت علاوه بر تجهيزات و تخصص پزشكي، نيازمند 
تسهيل در رفت و آمد نيز هست كه بايد در اين زمينه نيز اقداماتي صورت 
پذيرد.  حجت الاسلام و المسلمين رئيسي با تأكيد بر اهميت امدادرساني به 
نيازمندان و محرومان، خاطرنشان كرد: بيمارستان رضوي بستري است كه 
بيماران محروم و نيازمند نيز بتوانند در قالب آن از خدمات پيشرفته و به روز 
پزشكي بهره ببرند. در اين راستا تلاش داريم شرايط استفاده مستضعفان 

از اين بيمارستان را نيز فراهم آوريم. 

طرح احيا و تعادل بخشی مصرف آب های 
زيرزمينی گلستان اجرايي شد  

ب�ه دنب�ال تصوي�ب ط�رح احي�ا و تعادل بخش�ی در مجل�س 
ش�ورای اس�امی ، اين طرح ه�م اكنون ب�رای تعادل بخش�يدن 
مص�رف آب ه�ای زيرزمين�ی گلس�تان در ح�ال اجراس�ت.

مديرعامل شركت آب منطقه ای گلستان با اعلام اين خبر و با اشاره به اينكه 
بالای 90 درصد از آب های زيرزمينی اس��تان برداشت می شود، گفت : ۷2 
درصد آب های سطحی از طريق سدس��ازی و ايستگاه پمپاژ و غيره تاكنون 
مهار شده اس��ت و برای مهار مابقی نيازمند ادامه سدسازی هستيم كه اين 
فشار بر آب های زيرزمينی را برداريم. سدها می تواند هم در رويكرد ما به سمت 
آب شرب و هم كشاورزی بخشی از مشكلات ما را برطرف كند. علی نظری با 
بيان اينكه سفره های آب زيرزمينی در حال حاضر تحمل بيش از اين مقدار 
برداشت را ندارند،افزود: 35 هزار و 3۶5 حلقه چاه در استان وجود دارد كه در 
بخش شرب، كشاورزی و صنعت فعال هستند،كه 18 هزار و 900 حلقه مجاز 
و 1۶ هزار حلقه غير مجاز اس��ت، كه 8۷ درصد آب زيرزمينی استان توسط 
اين چاه های مجاز و 13 درصد نيز توسط چاه های غير مجاز برداشت می شود. 
وي ادامه داد: درخواست ما از كشاورزان اين است كه برداشت خود را از چاه ها 
مطابق پروانه انجام دهند، چون مازاد اگر برداشت شود، غير مجاز محسوب 
می شود. مطابق اصل 45 قانون اساسی آب های زيرزمينی در اختيار دولت 
جمهوری اسلامی است و بر اساس ماده3 برداشت از آب زيرزمينی بايد با مجوز 

باشد و اگر  بدون مجوز انجام شود تخلف محسوب شده و مجازات دارد.

امروزه در بيشتر اس�تان هايي كه از كمبود انرژي و گراني برق مي نالند، 
پتانسيلي وجود دارد كه مي تواند عاوه بر تأمين انرژي مورد نياز، اشتغال 
و درآمدزايي را نيز به همراه داشته باشد.  اكثر استان هاي ايران به دليل 
ش�رايط اقليمي و آب و هواي گ�رم، در طول س�ال از 300 روز تابش نور 
خورشيد بهره مندند. منبعي كه در حال حاضر بهترين روش براي توليد 
انرژي برق به شمار مي آيد.  استان هايي مانند كرمان، خوزستان، همدان، 
بوشهر و خراس�ان هاي ش�مالي و رضوي و جنوبي نقاطي هستند كه به 
لحاظ تابش هاي مداوم نور خورشيد مورد توجه سرمايه گذاران خارجي 
هم قرار گرفته اند و با توجه به اينكه هزينه استفاده از انرژي خورشيدي 

خيلي كمتر از انرژي الكتريكي است، قطعاً صرفه جويي قابل ماحظه اي 
در هزينه هاي برق و ديگر انرژي ها را به همراه خواهد داشت. اما متأسفانه 
وجود برخي قوانين دس�ت و پاگير و ع�دم حمايت از س�رمايه گذاران 
در اين بخش باعث ش�ده تا كار به س�ختي پيش رود و كماكان مردم از 
قطعي و گراني برق بنالند و مس�ئولان از توان پايي�ن نيروگاه ها.  جايي 
كه هوش�نگ فاحتيان معاون وزير نيرو با بيان اينكه سال بي نظيري را 
در مصرف برق تجربه مي كنيم، گفت: امس�ال پيك بار مصرف ش�بكه 
سراسري برق به ركورد بي سابقه ۵۵ هزار و ۴00 مگاوات رسيده و نسبت 
به سال گذش�ته 2۸00 مگاوات فقط افزايش پيك بار را نشان مي دهد.

محمد رضا هاديلو
   گزارش يك

 تخريب امامزاده هاي قلابي 
در كهگيلويه و بويراحمد 

مدي�ركل اوق�اف و ام�ور خيري�ه     كهگيلويه و بويراحمد
كهگيلويه و بويراحم�د از تخريب 
امامزاده هاي قلابي و جعلي كه توس�ط عده اي س�ودجو در برخي 

مناطق اين استان بنا شده بود، خبرداد. 
حجت الاسلام سيد نورالله جنتي پور ضمن انتقاد از سوء استفاده از شأن 
و جايگاه امامزادگان از سوي برخي سودجويان افزود: برخي از اين افراد 
كه با سوء استفاده از اعتقادات پاك مردم در مباني ديني براي خود بازار 
و دكاني باز كرده بودند، شناسايي و با آنها برخورد شد.  وي خاطرنشان 
كرد: دو سه مورد امامزاده جعلي در استان شناسايي شده كه بيشتر در 
مناطق روستايي بوده اس��ت و با هماهنگي شوراي تأمين استان با اين 
موارد برخورد لازم صورت گرفته اس��ت و از آنها تعهد كتبي اخذ ش��د.  
حجت الاسلام جنتي پور با اشاره به اينكه برخي از اين افراد بيان مي كردند 
كه خواب ديدم فلان جا امامزاده هس��ت، ادامه داد: اين افراد سودجو با 
تعبير و تعريف خواب هايي از معجزات و مشكل گشايي اين امامزادگان 
دروغين، اعتقادات ديني مردم به ويژه روستاييان را هدف قرار مي دهند.  
مديركل اوقاف و امور خيريه كهگيلويه و بويراحمد عنوان كرد: تا در اين 
استان هستم اجازه وهن، خرافه پرستي و عوامفريبي در دين را به هيچ 
كس نمي دهم و به شدت با اين مسائل برخورد مي كنيم.  حجت الاسلام 
جنتي پور با بيان اينكه برخي ها دنبال بازي با اعتقادات مردم هستند، 
تأكيد كرد: امامزادگان ميراث فرهنگي و ديني هستند كه نبايد از آنها 
غفلت كنيم چراكه برخي ها مي خواهند اين ميراث را از ما ايرانيان بگيرند 

و افرادي نا آگاهانه از سوي برخي  به اين مسائل دامن مي زنند. 

 لاهيجان نيازمند 4 هكتار زمين 
براي دفن زباله است 

شهرستان لاهيجان نياز به چهار هكتار     گيلان
زمين ب�راي دفن زباله ه�ا دارد كه بايد 
اداره منابع طبيعي نسبت به تأمين زمين مورد نياز زباله اقدام كند. 
سيد محمد احمدي فرماندار لاهيجان با عنوان كردن اين مطلب گفت: 
بسياري از كشورها از موضوعي به نام زباله عبور كرده اند و در اين كشورها 
تهديدي به نام پسماند وجود ندارد و از آن به بهترين نحو استفاده مي كنند 
ولي ما بايد در اين زمينه بيشتر عمل كنيم.  وي با اشاره به اينكه بايد به طور 
جدي و با تمام توان به تبديل اين معضل به يك فرصت پرداخت، افزود: در 
يك استان سبز و با مواهب طبيعي و خدادادي زندگي مي كنيم كه بايد با 
تغيير در رفتار خود توليد زباله در آن تعديل و از آسيب آلودگي ها به منابع 
باارزش و خاك حاصلخيز آن جلوگيري شود.  احمدي خاطرنشان كرد: در 
استان گيلان و شهرستان لاهيجان، پسماند هنوز به عنوان يك معضل به 
شمار مي رود، در حالي كه بايد با جديت و با همكاري همگاني اين مشكل 
حل شود.  اين مقام مسئول تصريح كرد: اقدامات خوبي براي مديريت دفع 
زباله در سال هاي اخير توسط مديريت ارشد استان صورت گرفته است كه 
تأكيد استاندار محترم اقدامات مستمر اين مهم است.  احمدي عنوان كرد: 
شهرستان لاهيجان هم اكنون با اشباع شدن جايگاه دفع زباله در تموشل 
لاهيجان، نياز به چهار هكتار زمين براي دفن زباله ها دارد كه بايد اداره منابع 

طبيعي نسبت به تأمين زمين مورد نياز زباله اقدام كند.

 اطلس بيماری های آذربايجان شرقی 
منتشر شد 

اطلس بيماری های آذربايجان شرقي در     آذربايجان شرقي
مجمع عمومی س�لامت تحوي�ل داده 
شده و اطلاعات خوبی از سال 1990 تا 2015 ارائه شده و برش های 
استانی مشخص ش�ده و می توان بر اساس آن وضعيت سلامت در 

خصوص بيماری هاي مختلف را بررسی كرد.
سعيد شبستری، معاون سياسی و امنيتی استاندار آذربايجان شرقی با اعلام 
اين خبر گفت: بر اساس اطلس بيماری ها ميزان مرگ و مير زنان باردار در 
سال 1990 حدود 2/54 تا 8 در 100 هزار بوده كه اين آمار در سال 2015 
به زير 1/۶ رسيده كه نشان از حركت بزرگی در استان داشته است. وی ادامه 
داد: همچنين براساس اين اطلس بيماری های مزمن ريوی افزايش يافته 
به طوری كه در گذشته در مردان زير ۷/8 در 100 هزار بوده كه به بالای 13 در 
100 هزار رسيده و در زنان بين 10تا 13 در 100هزار بوده كه مثل آمار مردان 
است. معاون سياسی و امنيتی استاندار آذربايجان شرقی با تأكيد بر اينكه همه 
اين آمارها زنگ خطرهايی اس��ت كه بايد علت ها را شناسايی كنيم، گفت: 
بيماری آسم در گذشته ۶تا ۷ در يكصدهزار بود كه در مردان به بالای 10 در 
يكصد هزار رسيده و در خانم ها ۷/3 تا 8 بود كه همچون آمار مردان افزايش 
يافته است. وی ادامه داد: همچنين ديابت قبلاً زير 5/۶ بود كه در مردان بين 
12/5- 9/5 رسيده و در زنان نيز كه بين 5/۶ تا ۷ در يكصدهزار بوده به بيش 
از 12/5 رسيده و به عبارتی اين آمار نشان دهنده اين بوده كه بيماری ديابت 
در زنان بيش از مردان  است. شبستری ادامه داد: همچنين آمار مرگ و مير 
ناشی از حوادث جاده ای كه در گذشته بين 11/4 تا 3۶ در يكصدهزار بوده 
در سال 2015 به 3۶ تا 49 در يكصد هزار افزايش يافته است. وی اضافه كرد: 
همچنين در موضوع بيماری سرطان ها در خصوص سرطان معده در سال 
1990 ميزان مرگ و مير در آقايان بالای 13/5 بوده كه هيچ گونه تغييری 
نداشته اما در خانم ها كاهش يافته به طوری كه آمار بالای 13/5 در يكصدهزار 
بوده ودر سال 2015 بين ۷ تا 10 در يكصد هزار كاهش يافته است.  معاون 
سياسی و امنيتی استاندار آذربايجان شرقی ادامه داد: همچنين سرطان كبد 
و ريه افزايش يافته به طوری كه در آقايان 9 تا 5 در يكصد هزار بوده و به بيش 
از 11/3 در يكصد هزار رسيده است. وی بيان كرد: همچنين در بحث سكته 
قلبی در گذشته در آقايان كمتر از ۶9 در يكصد هزار بوده كه به بالای 110 
در يكصدهزار افزايش يافته و در خانم ها ۶9  در يكصدهزار بوده كه به ۶0 تا 
80 در 100 هزار رسيده است. شبستری افزود: همچنين مرگ و مير ناشی 
از  سكته مغزی بين 20 تا 22  در يكصدهزار بوده كه در بازه زمانی كوتاهی 
افزايش يافته و دوباره به همان ميزان قبلی رسيده است. وی با بيان اينكه همه 
اين آمارها زنگ خطرهايی است كه بايد به آن توجه شود، خاطرنشان كرد: در 
اين زمينه دانشگاه بايد اطلس بيماری ها را به طور كامل بررسی كرده و علت 
افزايش و كاهش بيماری ها و مرگ و ميرها را شناسايی كند تا اقدامات لازم در 

راستای پيشگيری، پيش بينی و اجرا شود.
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